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0. Technische briefing Ontwikkelingen VTH-stelsel en Noord-Hollandse 

omgevingsdiensten 

De heer Vervaart, beleidsadviseur bij de provincie Noord-Holland, geeft de commissie een overzicht 

van de meest recente ontwikkelingen in het VTH-stelsel (vergunningverlening, toezicht en 

handhaving) en de vier Noord-Hollandse omgevingsdiensten. De omgevingsdiensten zijn in 2013 

opgericht om de VTH-taken uit te voeren en de kwaliteit van de uitvoering te verbeteren. De sheets 

van zijn presentatie zijn bij de vergaderstukken gevoegd. 5 
 

Mevrouw Rommel (VVD) vraagt welke mate van autonomie de omgevingsdiensten in het 

Noordzeekanaalgebied en IJmond behouden als zij samengaan. De heer Vervaart geeft aan dat het 

provinciebeleid leidend is. Organisatorisch kunnen er wel verschillen zijn. Mevrouw Rommel (VVD) 

weet dat er verschillen zijn in de werkwijze van omgevingsdiensten in verschillende provincies bij het 
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verstrekken van vergunningen en vraagt of zulke verschillen "intern" ook mogelijk zijn. De heer 5 
Vervaart meent van niet, omdat het provinciebeleid bij alle loketten wordt gevolgd. Er kunnen 

verschillen in beleid zijn tussen gemeenten, maar een bedrijf kan in alle provincies dezelfde 

behandeling verwachten. 

 

De heer Struben (D66) vraagt hoe de overblijvende provinciale taken worden aangestuurd. Ook wil 10 
hij weten of er beleid is om de communicatie over de gemeenschappelijke regelingen naar burgers, 

raden en PS goed in te zetten en welke activiteiten GS hebben ondernomen om de financiering recht 

te trekken. De heer Vervaart legt uit dat GS lid zijn van alle algemeen besturen van de 

omgevingsdiensten om toezicht te houden en invloed uit te oefenen. Daarnaast bestaat het 

ambtelijke opdrachtgeverschap omgevingsdiensten met jaarlijkse dienstverleningsovereenkomsten 15 
over taken en budgetten. 

In doorlopend overleg tussen provincie en gemeenten wordt bepaald welke kwaliteit en inzet worden 

verwacht van de omgevingsdiensten en hoe dit gezamenlijk wordt aangestuurd. Verder worden GS 

en PS geïnformeerd door presentaties zoals die van vandaag en in de begrotingscyclus. De nieuwe 

kwaliteitsverordening biedt ook mogelijkheden om te bepalen welke kwaliteit wordt verwacht van 20 
een omgevingsdienst, met de bijbehorende budgetten. 

GS hebben veel inzet gepleegd op de nieuwe wijze van financiering, maar de minister heeft geen 

ruimte gegeven voor aanpassingen. Het was lastig om als provincies één vuist te maken. Noord-

Holland was een roepende in de woestijn. 

 25 
De heer Papineau Salm (PvdA) vraagt hoe de plannen in de praktijk uitpakken en of duidelijk is waar 

burgers terechtkunnen met vragen. De heer Vervaart antwoordt dat het functioneren van de 

omgevingsdiensten nog niet is geëvalueerd. De diensten zijn nog volop in ontwikkeling. Omdat het 

om zware milieutaken gaat, betreft het geen burgers maar bedrijven en inrichtingen. Die weten de 

weg en kunnen bovendien een digitale aanvraag indienen. Gemeenten behouden een deel van de 30 
plustaken om de verbondenheid met de burgers te houden. 

 

De voorzitter memoreert de uitnodiging voor het werkbezoek aan de Omgevingsdienst IJmond op 

20 juni. Commissieleden kunnen zich hiervoor nog aanmelden. 

 35 
1. Opening en mededelingen  

De voorzitter opent de vergadering en heet allen welkom, speciaal de heer De Kam van het CDA die 

inmiddels officieel is beëdigd. 

 

De voorzitter vraagt of de commissie instemt met het inlassen van een extra vergadering op 23 juni, 40 
gezien de volle agenda op 13 juni. In juni komen de Jaarstukken 2015, de Kaderbrief, twee 

rapporten van de Rekenkamer en de Wet Natuurbescherming aan de orde. Dit laatste onderwerp 

wordt geagendeerd voor 23 juni. De commissie stemt hiermee in, maar mevrouw Alberts (SP) merkt 

op dat de agenda's van een aantal eerdere vergaderingen erg leeg waren. Zij pleit voor een meer 

gelijkmatige aanlevering van stukken naar de commissies en PS. 45 
 

Op 18 april worden technische briefings gegeven over de terreinbeherende organisaties en het 

verbod varend ontgassen. Deze starten om 12.30 uur, waarna de commissie begint om 14.00 uur.  

 

2.  Vaststellen van de agenda, vaststellen verslag vorige vergadering, langetermijnagenda 50 
en toezeggingenlijst en C-agenda  

De agenda wordt gewijzigd vastgesteld. Mevrouw Alberts heeft C-agendapunt 10, de antwoordbrief 

aan mevrouw Litjens inzake zienswijze Gaasperplasplan, op de B-agenda laten plaatsen. Dit punt 

wordt besproken na agendapunt 5. Diverse commissieleden hebben rondvragen voor de heer Bond 

aangemeld. 55 
 

Het verslag van 22 februari 2016 wordt gewijzigd vastgesteld: mevrouw Koning (CDA) meldt dat de 

toezegging over de vaartoeslag van de heer Talsma niet goed is verwoord. Hij heeft toegezegd dat 

de toeslag over 2015 en 2016 wordt gerepareerd en dat de toeslag voor 2017 wordt geregeld via de 

collectieven. Hiermee is gedrag van €47.959 gemoeid. 60 
De heer Talsma (ged.) beaamt dat dit klopt. De toeslag over 2015 en 2016 wordt gerepareerd. In 

2017 wordt het meegenomen in de reguliere afspraken over de vaarlandtoeslag. Mevrouw Koning 

noemt het juiste bedrag. 

De griffie past het verslag aan. 

 65 
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De Langetermijnagenda, de Strategische Statenagenda en de Motie- en Toezeggingenlijst worden 

ongewijzigd vastgesteld. 

Mevrouw Jellema (PvdA) vraagt of de commissie NLM wordt uitgenodigd voor de vergadering van de 

commissie EEB waarin de Nieuwe economische agenda wordt behandeld.  

De voorzitter meldt dat de commissie EEB leidend is in dit dossier. De commissie NLM wordt 70 
uitgenodigd voor de betreffende vergadering. 

De heer Talsma (ged.) vult aan dat het betreffende stuk dinsdag na Pasen wordt besproken in GS. GS 

stellen voor een gemeenschappelijke commissievergadering te organiseren, waarin ook Onderwijs en 

Arbeidsmarkt aan de orde komt. 

 75 
De heer Talsma (ged.) heeft in de vorige vergadering een uitbreiding van het tijdslot voor het 

uitrijden van ruige mest op vaarland toegezegd. Navraag bij de collectieven leert echter dat dit 

tijdslot al zeer ruim is. Ruige mest kan tot september verspreid worden. Gedeputeerde heeft het 

Collectief Water, Land en Dijken gevraagd contact op te nemen met de inspreker. Als een gebied ook 

een weidevogelleefgebied is of als andere afspraken gelden, moeten die worden nageleefd, maar er 80 
is dus meer tijd. 

De heer Klein (CU/SGP) vraagt of GS inzicht hebben in het effect van alle beperkingen samen. 

De heer Talsma (ged.) heeft daar goed zicht op, want de afspraken zijn goed vastgelegd en worden 

met de betrokken partijen op elkaar afgestemd. Hij raadt de commissieleden aan de dvd Het wonder 

van Marken te bekijken. 85 
De heer Klein (CU/SGP) dankt gedeputeerde voor de filmtip en de toezegging dat GS goed zicht 

hebben op de regels en deze goed op elkaar afstemmen. 

 

3. Inloophalfuur 

Er hebben zich geen insprekers gemeld. 90 
 

4. B-agenda Natuur 

4a. Aanpak Groen Kapitaal 

De voorzitter licht het agendapunt toe en geeft het in bespreking. 

 95 
EERSTE TERMIJN 

De heer Kramer (GroenLinks) is voor het eerst aanwezig bij deze commissie. Hij heeft gewisseld met 

de heer Hietbrink. In de nota zijn veel acties beschreven, maar ontbreekt het zicht op de acties die 

GS willen ontplooien. De biodiversiteit in de agrarische sector neemt nog steeds af, maar uit het stuk 

blijkt niet hoe de provincie deze ontwikkeling kan keren. Alleen het faciliteren van koplopers in de 100 
duurzame landbouw lijkt de heer Kramer wat weinig. Het monitoren van ruimtelijke kwaliteit is 

lastig. Hij vraagt hoe GS zicht houden op de voortgang en op grond waarvan wordt bijgestuurd. 

 

Mevrouw Weemhoff (D66) heeft het plan van aanpak met belangstelling gelezen en is aangenaam 

verrast. Ze ziet een kentering, want gedeputeerde wordt een “believer”. De geschetste aanpak bevalt 105 
D66 zeer. Mevrouw Weemhoff vraagt wel of de uitvoeringsregels voldoende zijn om dit ter hand te 

nemen, ook met de voorgenomen wijzigingen in POP3 en LEADER. Ze wil weten of GS voldoende 

instrumenten hebben om de biodiversiteit in de landbouw stevig ter hand te nemen. In de nota mist 

ze preventie en cross-overs met andere portefeuilles als Ruimte en Milieu. Ze wil dat GS natuur en 

biodiversiteit vooraf in de relevante besluitvormingsprocessen meenemen. 110 
 

Mevrouw Koning (CDA) ziet dat de notitie vooral betrekking heeft op biodiversiteit buiten 

natuurgebieden. De focus moet echter liggen op de natuurgebieden, omdat daar enorme kansen 

bestaan voor biodiversiteit. Ze wil dat GS de nadruk leggen op de rol die burgers kunnen spelen in 

het versterken van de biodiversiteit in stedelijk gebied, bijvoorbeeld bij het tegengaan van het 115 
verstenen van tuinen. Het CDA ziet ook een rol voor gemeenten en recreatieschappen in het 

versterken van de biodiversiteit. Mevrouw Koning vraagt of GS hierop al actie nemen en kansen zien. 

Ecologisch bermbeheer en ontsnippering zijn belangrijk. Ze vraagt waarom GS stellen dat de opgave 

het grootste is in het agrarisch gebied, wat GS onder biodiversiteit verstaan en waarom geen kansen 

voor visserij en bosbouw worden genoemd. In de achtergrondnota Groen Kapitaal zijn verouderde 120 
gegevens gebruikt. Op basis van de meest actuele gegevens zijn de effecten van de veranderingen 

die in de afgelopen jaren zijn ingezet, beter te meten. 

 

De heer Van Liere (PvdD) vraagt of mevrouw Koning denkt dat de vooruitgang van de 

afgelopen jaren dusdanig is dat de problematiek is opgelost en dat geen actie meer nodig is. 125 
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Mevrouw Koning (CDA) zegt niet dat er geen actie moet worden ondernomen, maar dat het 

interessant is om het effect van de terugdringingsmaatregelen te zien. Ze vraagt of het beleid wordt 

gebaseerd op niet-wetenschappelijke publicaties en zo nee, welke rol deze informatie dan speelt. Het 

voorstel om alleen koplopers in de landbouw te stimuleren is te kort door de bocht. De 130 
massabedrijven zien er vaak anders uit. Ze vraagt of GS verder kijken dan de kopgroep en is 

verheugd dat de algemene insteek over biodiversiteit positief is. Ze pleit ervoor om de materie te 

bezien in samenhang met de huidige situatie met een groeiende bevolking en vindt dat de provincie 

realistische doelen moet stellen. Ook wil ze weten hoe het beleid financieel geborgd is. 

 135 
Mevrouw Jellema (PvdA) is blij dat ze in gemeenten hoort dat gedeputeerde als believer de 

boodschap inderdaad verspreidt. De nota is duidelijk, de plannen van GS zijn lovenswaardig. Ze ziet 

wel een aantal uitdagingen. Er moet een heldere nulmeting worden gedaan in Noord-Holland om de 

voortgang SMART te kunnen monitoren. Ze vraagt wat de status daarvan is. De provincie heeft een 

voorbeeldfunctie en moet biodiversiteit voortdurend onder de aandacht brengen. De notitie heeft 140 
een heel brede insteek. Mevrouw Jellema vraagt hoe GS alle activiteiten kunnen monitoren. Het valt 

haar op dat er een sleetsheid ontstaat in de aangedragen voorbeelden. Ze is benieuwd wanneer de 

massa volgt en het vliegwiel gaat draaien. 

 

Mevrouw De Groot (SP) hoopt op meer cross-overs in biodiversiteit, maar ziet die in de aanpak niet. 145 
De provincie doet zelfs heel veel om de biodiversiteit te verslechteren. Mevrouw De Groot vraagt 

waarom de provincie snelwegen aanlegt, het aandeel intensieve landbouwgrond vergroot en 

landbouwgrond niet opkoopt om er natuur van te maken. Verder komen er meer koeien, meer 

Engels raaigras en meer festivals en evenementen in recreatiegebieden. Voor biodiversiteit zijn 

cross-overs nodig. 150 
 

Mevrouw Koning (CDA) hoort ook hier de verouderde gegevens doorklinken. Inmiddels zijn 

grasmengsels beschikbaar en wordt niet meer alleen Engels raaigras gebruikt. 

 

Mevrouw De Groot (SP) vindt de opzet van de nota goed, maar ze heeft het idee dat GS het plan zien 155 
als lapmiddel en geen grote stappen zetten. Ze vraagt of GS duurzaamheid en menselijk welzijn 

belangrijker vinden dan economische voorspoed. De aanpak mag steviger. Wellicht komt de SP in PS 

met een motie met een suggestie daarvoor. 

 

De voorzitter maakt mevrouw De Groot erop attent dat deze nota niet naar PS gaat. 160 
 

Mevrouw De Groot (SP) zegt dat de SP de andere mogelijkheden kent. 

 

De heer Bouberg Wilson (ONH) ziet een aantal wonderlijke tegenstellingen tussen de nota en diverse 

eerder gemaakte afspraken. De provincie moet doelen formuleren op Europees bepaalde terreinen 165 
en aangeven met welke instrumenten deze worden bereikt. Hoofddoel voor 2020 is het stoppen of 

zelfs ongedaan maken van biodiversiteitsverlies en aantasting van ecosystemen. Uit de rapporten 

blijkt dat de sturingsmaatregelen van de provincie nog niet effectief zijn en dat de beschikbare data 

nog geen (vier)jaarlijks beeld geven van de natuurkwaliteit van de ecosystemen. Noord-Holland moet 

de dataverzameling dus optimaliseren, zodat de in het rapport benoemde graadmeters kunnen 170 
worden geactualiseerd. Dit kan met nieuwe statistische technieken. Noord-Holland kent negatieve 

ontwikkelingen in soorten en ecosystemen, die afwijken van de landelijke trend. De heer Bouberg 

Wilson constateert dat de provincie nog een behoorlijke taak heeft om aan de eerder gemaakte 

afspraken te voldoen. 

 175 
De heer Van Liere (PvdD) is blij dat GS beleid maken voor grond buiten de natuurgebieden. De 

aanpak is een goed document, waarin echter wel een gapend gat blijkt tussen het probleem en de 

beschikbare oplossingen. Hij is het eens met het CDA dat er een paar koplopers zijn en dat de rest 

van de bedrijven met intensieve landbouw een deken van stikstof en landbouwgif over de natuur 

legt. 180 
 

 Mevrouw Koning (CDA) heeft een punt van orde. Zij heeft dat laatste niet gezegd. 

 

De heer Van Liere (PvdD) merkt op dat de kleine koplopergroep niet voorkomt dat de voetafdruk van 

de provincie heel groot is. Als de provincie daar niets aan doet, heeft de natuur niet veel kans. Hij 185 
mist vooral de integraliteit. PS moeten een Natuurvisie maken met een relatie tussen alle 

beleidsvelden. GS stellen voor hiervoor de Agenda Groen uit 2013 te gebruiken, maar zelfs in 

combinatie met de aanpak Groen Kapitaal is dat geen Natuurvisie. Een Natuurvisie bevat cross-overs, 
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moet actueel zijn en de wettelijke inspraak borgen. Vorig jaar is de prachtige ambtelijke verkenning 

Meer ruimte voor natuurlijke processen geschreven. GS hebben hierop destijds in verband met de 190 
verkiezingen geen bestuurlijke reactie gegeven. De heer van Liere vraagt GS om deze reactie, zodat 

PS in actie kunnen komen op dit punt. 

 

De heer Klein (CU/SGP) is positief over het enthousiasme dat spreekt uit de nota en het belang dat 

GS hechten aan biodiversiteit. Het is goed dat de provincie aansluit bij bestaande initiatieven, maar 195 
hij heeft zorgen over de beschikbare middelen. GS moeten meer doen dan alleen gesprekken voeren. 

Hij vraagt wat het effect van ecologisch bermbeheer op landbouwgronden is en hoe het vergroenen 

van provinciale vaarwegen zich verhoudt tot de keuze in de nota Onderhoud kapitaalgoederen om 

niveau D voor noodzakelijk onderhoud te hanteren. Aandachtpunt bij de natuurinclusieve landbouw 

zijn de regels rondom afval. Hij vraagt of deze belemmerend werken. De titel Groen Kapitaal heeft 200 
een economische uitstraling. GS bedoelen het veel breder, maar de titel suggereert dat het alleen 

over "groen geld" gaat. 

 

 Mevrouw Jellema (PvdA) doet de suggestie alles met hoofdletters te schrijven. 

 205 
De heer Struben (D66) vindt dat de titel goed uitdrukt wat de waarde is en wat de waarde is 

die PS eraan hechten: de groene inbreng tegenover alleen de financiële input. 

 

De heer Klein (CU/SGP) hoort dat de meningen over de titel van de nota verdeeld zijn. 

 210 
De heer Pieterman (50PLUS) vindt de insteek met de koppeling tussen landelijk en regionaal beleid 

een goede. Hij is wel bang dat de kaders belemmerend werken en dat de provincie geen oog meer 

heeft voor vernieuwingen. Het is noodzakelijk dat de doelstellingen voor biodiversiteit worden 

gehaald, ook buiten natuurgebieden. Hij ziet echter niet hoe dit voornemen gestalte krijgt. De 

provincie is op zoek naar koplopers en wil die groep versterken, maar dit zijn steeds dezelfde 215 
bedrijven. Hij vraagt hoe GS andere koplopers willen vinden, ook (inter)nationaal. De voorbeeldrol 

van de provincie is goed, maar de successen en koplopers worden zo stil gehouden dat ze weinig PR-

waarde hebben. De provincie kan mensen bij dit dossier betrekken door daar veel meer aan te doen. 

50PLUS steunt de voorgenomen evaluatie in 2017. 

 220 
Mevrouw Van Langen (VVD) vindt de aanpak Groen Kapitaal een goed begin van de lente. Soorten 

verdwijnen en alle partijen roepen de provincie op hierin een rol te spelen. De cijfers over 

biodiversiteit in de landbouw laten een ernstig beeld zien, maar zijn deels oud en beperkt. Ze mist 

het feit dat meer biologische landbouw betekent dat een steeds groter beslag wordt gelegd op de 

beschikbare grond, de vraag welke invloed predatoren hebben op biodiversiteit en de rol van de 225 
provincie in het beheer. 

 

 Mevrouw De Groot (SP) vraagt of die predator ook onderdeel van de biodiversiteit is. 

 

Mevrouw Van Langen (VVD) beaamt dit, maar ziet daarmee geen sterke groei in aantallen soorten. 230 
De VVD kan zich vinden in de voorgestelde aanpak. Het is goed om particulieren erbij te betrekken 

door voorlichting over biodiversiteit. Mevrouw Van Langen mist de concrete uitwerking van de 

plannen voor kennisdelen en samenwerking in een tijdpad en een budget. De provincie moet goed 

gedrag belonen. Dat werkt vaak beter dan straffen zoals de aanvullende eisen bij pacht en verkoop 

van gronden. De VVD wil de effectiviteit van natuurbeleidsmaatregelen bekijken om niet dezelfde 235 
fouten te maken als in het verleden. Zo wil de fractie geen eekhoornbruggen meer bouwen. 

 

Mevrouw De Groot (SP) vraagt of mevrouw Van Langen de uitkomsten van beleid vooraf kan 

voorspellen. 

 240 
Mevrouw Van Langen (VVD) kan natuurlijk niets voorspellen, maar de provincie moet op basis van 

de cijfers de regie houden. Draagvlak voor maatregelen is ook belangrijk. Ze wil weten hoe GS dit 

organiseren. 

 

De heer Talsma (ged.) schetst kort de procedure en de voorafgaande stappen. Deze notitie is al 245 
eerder besproken, onder andere in een Kenniscafé. Het overleg met de commissie past in de verdere 

beeldvorming rond groen kapitaal en biodiversiteit. Er wordt nu geen besluit genomen of budget 

toegekend. GS hebben dit beleid ingezet en willen het toetsen. De waardevolle opmerkingen en 

suggesties worden meegenomen in het verdere traject. 
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Natuur is een kerntaak van de provincie. De acties van GS zijn samengevat in het schema met vier 250 
elementen voor het richten van de activiteiten. De biodiversiteit neemt af. GS willen die neerwaartse 

trend keren met de Green Deals, de Natura 2000-gebieden, het NNN en het versterken van agrarisch 

natuurbeheer en weidevogelleefgebieden. GS weten nog niet of dit voldoende is, maar het is geen 

optie om niets te doen. Verschraling in de biodiversiteit heeft uiteindelijk effect op het welbevinden 

van de mens. Met acties aan de harde kant is geld en economisch belang gemoeid. Met de aanpak 255 
Groen Kapitaal krijgt ook de andere kant van natuur aandacht. Dat is een goede aanvulling op de 

hardere, financiële kant die door het Rijk wordt opgelegd. Een derde aspect zijn de extra projecten, 

zoals voor de tapuit in het duingebied. Al deze acties samen leveren een compleet actieplan voor 

natuur en biodiversiteit. 

D66 mist preventie en wil natuur vooraf in besluitvormingsprocessen betrekken. Dit beleid moet in 260 
alle sectoren van provinciaal beleid doorsijpelen. Gedeputeerde probeert dat te bewerkstelligen. GS 

proberen er rekening mee te houden bij alle voorliggende besluiten. 

De SP stelde een meer existentiële vraag over het waarom van de aanleg van snelwegen en de 

aanwezigheid van Engelse raaigras, terwijl de provincie weet dat dit invloed heeft op de 

biodiversiteit. Gedeputeerde verschilt hierover van mening met de SP. Hij wil ontwikkelingen niet 265 
tegenhouden en vindt mensen en de economische ontwikkeling van mensen ook heel belangrijk. Het 

is de kunst de balans te zoeken tussen economische ontwikkeling en biodiversiteit. De uitdaging is 

om met de huidige welvaart en technische mogelijkheden de natuur zo te handhaven dat de 

biodiversiteit in de komende tien jaar constant blijft of zelfs verbetert. 

 270 
Mevrouw De Groot (SP) ziet de kloof tussen rijkere en armere mensen groter worden. 

Biodiversiteit is er ook voor mensen met een kleine beurs. Ze vraagt waarom er sprake is van 

meer meer meer economie en minder minder minder welzijn en natuur. 

 

De heer Talsma (ged.) gelooft niet dat de belangstelling voor natuur en het streven naar 275 
biodiversiteit maatschappelijk bepaald is. Hij ziet geen kloof op dit onderwerp. Er is een kentering in 

de roep om meer meer meer, want natuur en biodiversiteit zijn grote factoren in de welvaart. 

Dit raakt aan de rol van inwoners in stedelijk gebied op dit terrein, want de belangstelling en 

interesse voor biodiversiteit loopt door alle maatschappelijke lagen heen. Mensen willen wat aan de 

natuur doen en zien dat de natuur hard achteruitgaat als niets wordt gedaan. 280 
 

 Mevrouw Jellema (PvdA) vraagt of GS al in elektrische auto's rijden. 

 

De heer Talsma (ged.) weet dat bij de aanschaf van de dienstauto's enkele jaren geleden het gebruik 

van fossiele brandstof een criterium was. De auto's worden nu vervangen. De wijze van aandrijving 285 
heeft daarbij de aandacht. Het is echter geen religie. Gedeputeerde wil mensen niet de maat nemen 

op de hoeveelheid fossiele brandstof die men gebruikt. 

Het betrekken van burgers en het uitdragen van de koplopers naar een breder publiek is een 

interessant onderdeel van het beleid. De heer Talsma is hierover niet zo somber, want bijvoorbeeld 

de landelijke Opschoondag was voor jong en oud een groot succes. De koplopers zijn geen 290 
Gideonsbende. Zij geven het voorbeeld, maar er is een grote groep met belangstelling voor natuur 

en milieu. Zelfs de president van Amerika is optimistisch over de mogelijkheden die de huidige 

generatie heeft om natuur en milieu te verbeteren. De vraag is wel hoe iedereen gemobiliseerd kan 

worden om zijn steentje bij te dragen. GS buigen zich graag over de oproep om de kopgroep te 

verbreden. 295 
PS ontvangen binnenkort een voorstel over ecologisch bermbeheer. 

De opgave is het grootste in landbouwgebied, omdat deze sector de meeste grond gebruikt. Dit 

geeft de sector een grote verantwoordelijkheid. GS zullen zich niet bemoeien met de inrichting van 

tuinen van burgers. 

De heer Talsma is aangenaam verrast door alle initiatieven in de agrarische sector. Er zijn 300 
fantastische ideeën bij veehouders en bollentelers. Natuurlijk zijn er ook achterblijvers, maar er 

gebeurt veel en de problemen zijn bekend. 

Een nulmeting is belangrijk, omdat anders het effect niet duidelijk is. Alterra onderzoekt al veel 

aspecten. De provincie moet deze metingen blijven volgen en aan de hand daarvan bepalen of aan 

de goede knoppen wordt gedraaid. 305 
 

Mevrouw Jellema (PvdA) vraagt of GS geen harde cijfers nodig hebben om de stakeholders te 

informeren. 

 

De heer Talsma (ged.) heeft zijn ambtenaren om feitelijke informatie gevraagd, maar wil het 310 
verzamelen van gegevens overlaten aan de bureaus in het veld. 
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GS hebben over verschillende publieksacties gedacht en willen geen middel onbenut laten om de 

interesse voor dit onderwerp te vergroten. De heer Talsma is al jaren een echte believer. 

De cross-overs die de SP noemt, zijn zeker belangrijk. 

Gedeputeerde onderstreept de oproep van ONH dat data verzamelen belangrijk is, net als het 315 
formuleren van een stevige taakstelling voor de provincie. De regels zijn duidelijk.  

Er is een gat tussen het probleem en de oplossingen. De provincie moet proberen dat gat te dichten, 

want met niks doen bereikt de provincie niets. De heer Van Liere pleit voor het opstellen van een 

Natuurvisie. GS zien dit meer in het kader van de Omgevingsvisie. Groen kapitaal en de Provinciale 

Milieuverordening worden onderdeel van de Omgevingsvisie. 320 
 

De heer Van Liere (PvdD) weet dat GS alleen een Omgevingsvisie willen opstellen, maar de 

Omgevingswet kan verschuiven naar 2019 of 2020. De Natuurbeschermingswet gaat per 1 

januari 2017 in. Het is onwenselijk om jaren zonder Natuurvisie te zitten. Hij herhaalt zijn 

vraag wat GS tegenhoudt om PS een Natuurvisie te laten vaststellen. 325 
 

De heer Talsma (ged.) vraagt wat het verschil is tussen de Agenda Groen en een Natuurvisie. 

 

De heer Van Liere (PvdD) heeft al een aantal punten genoemd. Hij benadrukt de relatie met andere 

beleidssectoren, zoals Water, Milieu en Economie. In de Agenda Groen en de aanpak Groen Kapitaal 330 
wordt deze niet expliciet gelegd. De cross-overs zijn er misschien wel, maar worden nog niet 

beschreven. Deze documenten voldoen niet aan de wettelijke eisen voor een natuurvisie. Hij herhaalt 

het belang van een koppeling met natuurlijke processen, zoals die in de verkenning van vorig jaar 

zijn beschreven. 

 335 
De heer Papineau Salm (PvdA) vraagt wat de meerwaarde is van weer een nieuwe nota. De 

provincie wil af van visies per specifiek beleidsterrein. 

 

 De voorzitter verwijst de heer Struben met zijn interruptie naar tweede termijn. 

 340 
De heer Talsma (ged.) betwijfelt of er naast alle documenten die er al zijn een geïntegreerde 

natuurvisie moet komen. GS willen uiteraard integraal beleid voeren op dit punt. 

Het onderhoud van vaarwegen is inderdaad een financieel verhaal, net als bermbeheer. De heer 

Talsma probeert de integraliteit tussen de verschillende portefeuilles ook hier te handhaven. De 

regels rond afval zijn nog rommelig. GS streven naar verbetering en ontschotting, maar de verdeling 345 
van de verantwoordelijkheden is een probleem. Ook werken GS aan de aanpak van drugsafval. 

De aanpak Groen Kapitaal gaat om geld, maar ook over heel veel andere dingen. Er zijn wel potjes, 

maar deze nota gaat over de activiteiten buiten de harde financiële dingen. 

De heer Talsma beaamt dat voorlichting belangrijk is. De VVD mist een tijdpad, maar dat is niet aan 

biodiversiteit te koppelen. Indien nodig komt gedeputeerde terug op de bereidwilligheid van de VVD 350 
om hiervoor meer budget vrij te maken. Het belonen van goed gedrag is van belang. 

Gedeputeerde is blij met de positieve reacties op de notitie en zal deze overbrengen aan de 

ambtenaren. Hij neemt de suggesties van de commissieleden mee in het verdere traject. 

 

De voorzitter wijst erop dat verschillende partijen door hun spreektijd heen zijn, waaronder het CDA 355 
en de ONH. 

 

De heer Van Liere (PvdD) herhaalt zijn vraag naar een bestuurlijke reactie op de verkenning Meer 

ruimte voor natuurlijke processen. 

 360 
De voorzitter geeft aan dat deze vraag wordt meegenomen in tweede termijn. 

 

TWEEDE TERMIJN 

Mevrouw Van Langen (VDD) vroeg naar het beschikbare budget en wilde daarmee niet meer budget 

toezeggen. Ze kan zich vinden in de opmerkingen over de Natuurvisie. Die kan onderdeel zijn van de 365 
Omgevingsvisie. De toezegging over het voeren van integraal beleid is voor de VVD voldoende. 

 

Mevrouw Weemhoff (D66) hoopt dat alle openstaande vragen in de komende overleggen worden 

meegenomen. Ze is blij met de aanpak met participanten en doet de suggestie een folder te maken 

met opbrengsten, voorbeelden en tips over Groen Kapitaal. Deze kan worden verspreid onder 370 
raadsleden om de minieme kennis over dit dossier te vergroten. De provincie streeft naar integraal 

beleid. Bij het vaststellen van de Omgevingsvisie zal D66 ijveren voor het opnemen van cross-overs 

daarin. Wellicht is in de toekomst nog een aanvullend document nodig. 
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De heer Klein (SP) doelde op de regels die duurzame verwerking van afval in de weg kunnen staan, 375 
waardoor bijvoorbeeld loonwerkers gemaaid gras uit de gemeenteberm niet zonder meer als veevoer 

mogen gebruiken. Hij vraagt of GS hier zicht op hebben en of de provincie actie moet nemen om 

duurzame initiatieven te verbeteren. 

 

Mevrouw De Groot (SP) pleit voor veel cross-overs en voor een totale integraliteit van beleid, zodat 380 
groen ook bij sectoren als Economie wordt meegenomen. Bermgras mag overigens niet als veevoer 

worden gebruikt. 

 

De heer Talsma (ged.) vindt de folder voor raadsleden een goed idee, maar GS moeten meer mensen 

bereiken, ook buiten de koplopergroep. 385 
Hij twijfelt over de aansluiting van de afvalregels op de praktijk. Het onderwerp "bermgras" wordt 

meegenomen in de circulaire Economie. 

 

De heer Van Liere (PvdD) vraagt opnieuw of GS komen met een bestuurlijke reactie op de verkenning 

Meer ruimte voor natuurlijke processen. Die verkenning is zonder bestuurlijke reactie aangeboden 390 
aan PS. PS wachten met een inhoudelijke reactie op GS. 

 

De heer Talsma (ged.) zegt toe een bestuurlijke reactie op te stellen bij de verkenning Meer ruimte 

voor natuurlijke processen. 

 395 
De voorzitter rondt de bespreking van de Aanpak Groen Kapitaal voor dit moment af. Het is een 

boeiend dossier. 

 

5. B-agenda Landbouw en Fauna 

5a. Bouwstenen duurzame landbouw 400 
De voorzitter licht het agendapunt toe. De technische vragen van de PvdA zijn beantwoord. Hij geeft 

de notitie in bespreking. 

 

EERSTE TERMIJN 

Mevrouw Van Langen (VVD) leest dat "people, planet, profit" de basis is voor het verdere beleid. Veel 405 
mensen verdienen hun brood in de landbouw en Noord-Holland is een belangrijke speler in de 

nationale landbouwexport. Duurzame landbouw is niet hetzelfde als biologische landbouw. De inzet 

is een verdere verduurzaming van de reguliere landbouw. Consumenten moeten wel bereid zijn om 

daarvoor te betalen. Het is goed dat de provincie aansluit bij lopende initiatieven en vooral inzet op 

faciliteren, stimuleren en kennisdelen. De VVD kan zich vinden in de keuze voor optie 3. 410 
 

De heer Pieterman (50PLUS) uit zijn waardering voor de inzet om tot een duurzame aanpak te 

komen. Er is gebrek aan sturingsmateriaal als onderzoeksgegevens en een goed werkend model. 

50PLUS onderkent het belang van duurzame landbouw. GS zetten een grote stap, maar de heer 

Pieterman vraagt of daartoe de juiste instrumenten al beschikbaar zijn. 415 
 

De heer Klein (CU/SGP) waardeert de zoektocht naar duurzame landbouw, maar worstelt met de 

vraag tot welke concrete acties dit plan leidt. 

 

Mevrouw Vermaas (PvdD) vindt de inzet om te komen tot een verduurzaming van landbouw 420 
minimaal. Er is alleen met LTO en de Greenports gesproken. De conclusie van het rapport is weinig 

inspirerend. Het is opvallend dat er bij GS veel meer bereidheid lijkt te bestaan om de provinciale 

bevoegdheden voor onduurzame landbouw te ontdekken. Ze noemt als voorbeeld het bevorderen 

van kavelruil door melkveebedrijven en het faciliteren van de groei van bollenbedrijven. Dat is bij 

uitstek een sector die niet bekend staat om duurzaamheid. 425 
 

Mevrouw Van Langen (VVD) meent dat de bollensector grote stappen zet om minder 

gewasbestrijding te gebruiken, waarbij grote bedrijven juist kunnen inzetten op 

duurzaamheid. 

 430 
Mevrouw Vermaas (PvdD) weet dat er veel loos is in de bollensector en baseert zich daarbij onder 

andere op de uitkomsten van het gifverklikkermeldpunt. 

 

Mevrouw Koning (CDA) vult aan dat er nu meer gespoten wordt met minder middel, 

waardoor de totale hoeveelheid gebruikt middel is afgenomen. 435 
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Mevrouw Vermaas (PvdD) weet dat het niet mogelijk is om wisselteelt te doen op een bollenveld, 

omdat de bodem is doodgespoten. De bollensector is de meest onduurzame sector die er is. 

 

 Mevrouw Van Langen (VVD) meldt dat bollen juist heel vaak deel uitmaken van wisselteelt. 440 
 

Mevrouw Vermaas (PvdD) weet dat het heel lang duurt voordat een bollenveld weer vruchtbaar is. De 

PvdD meent dat de provincie moet stoppen met het stimuleren van onduurzame landbouw als zij 

inzet op verduurzaming van de landbouw. In deze notitie ziet mevrouw Vermaas daartoe geen 

serieuze aanzet. De PvdD wil inzetten op een stop op het gebruik van landbouwgif en overbemesting 445 
en op een impuls voor biologische landbouw in Noord-Holland. Deze vorm van landbouw is conform 

de definitie van Brundtland. Deze definitie is veel duurzamer en helderder dan "people, planet, 

profit". De provincie heeft de kans om de omschakeling naar biologische landbouw te stimuleren, 

bijvoorbeeld door de POP3-subsidies ook hiervoor open te stellen. 

 450 
De heer Bouberg Wilson (ONH) stemt in met de verduurzamingsthema's "people, planet, profit" voor 

landbouw en visserij, op basis van een integrale insteek. De provincie is daarbij toezichthouder, 

beleidsontwikkelaar en/of partner. De rollen, instrumenten en monitoring worden uitgewerkt in het 

uitvoeringsprogramma Nieuw economisch beleid. Hij vraagt of het doel voor 2020, duurzame 

landbouw en behoud van biodiversiteit, ook geldt voor de bollenteelt en steunt het streven om 455 
kennis te delen en de informatievoorziening te verbeteren. 

 

Mevrouw Alberts (SP) is verheugd dat GS inmiddels uitgaan van het principe "people, planet, profit", 

maar de commissie EEB is bij dit onderwerp leidend, dus de economie. Ze vraagt waar people en 

planet zijn gebleven en sluit zich volledig aansluiten bij de wanhoopskreet van de heer Klein naar de 460 
concrete invulling van het plan. De vertaling van het theoretische rapport naar de alledaagse praktijk 

is van groot belang, zodat partijen weten waar ze rekening mee moeten houden. Mevrouw Alberts 

vraagt waar duurzaamheid in gevaar is gekomen door eerder gemaakte beslissingen. De provincie 

moet leren van het verleden, om te voorkomen dat ze achter de feiten aan blijft lopen. De SP wil 

weten of de strategische thema’s voor de glastuinbouw bedreigd kunnen worden door TTIP, hoeveel 465 
gif er omgaat in en in het milieu komt door de bloembollenteelt, welke maatregelen er voor kippen 

worden genomen, of de provincie in de duurzame zuivelketen meer doet dan de EU wenst en wat de 

provincie doet aan het in stand houden van de visstand. 

 

De heer Papineau Salm (PvdA) mist in het theoretische en abstracte verhaal de aansluiting met de 470 
discussie over duurzame landbouw. De provincie moet bepalen waar ze nu staat en waar ze naartoe 

wil. Het is verontrustend dat dit niet duidelijk is. Er is niet gesproken met de mensen die het werk 

doen en met de tussenhandel. Er moet nog een grote vertaalslag naar de praktijk worden gemaakt, 

zodat mensen snappen waar het over gaat. De heer Papineau Salm vraagt welke definitie GS hanteren 

voor duurzame landbouw. De PvdA onderschrijft de extra inzet op energietransitie op p.34, maar 475 
vraagt of de provincie de voorziene onrendabele top voor haar rekening neemt. De heer Papineau 

Salm vraagt wanneer PS het vervolgtraject kunnen verwachten. 

 

Mevrouw Koning (CDA) staat positief tegenover het versterken van duurzaamheid. Er wordt in de 

landbouw al veel aan duurzaamheid gedaan, maar duurzaamheidseisen zijn alleen duurzaam bij een 480 
rendabele bedrijfsvoering. Ze vraagt of GS verdienmodellen van verduurzaming bezien en of met dit 

beleid sprake is van een level playing field ten opzichte van andere provincies en andere landen. De 

plannen leveren een goede bijdrage aan verduurzaming. 

 

Mevrouw Weemhoff (D66) onderschrijft de woorden van de heer Klein. Deze nota is opgesteld na 485 
eerdere discussie in deze commissie en PS, om de diepte in te gaan op dit dossier. De nota is een 

mooie inventarisatie van de activiteiten in Noord-Holland, maar D66 mist de visie en het plan van 

aanpak voor het doel dat de provincie wil bereiken. Dit onderwerp is verbonden met de discussie bij 

het vorige agendapunt. Er moet een paragraaf over biologische landbouw worden toegevoegd als 

duidelijke cross-over. Mevrouw Weemhoff geeft aan dat voor het invullen van de toezichthoudende, 490 
beleidsontwikkelende en partner-rol van PS meer handvatten nodig zijn. Duurzame landbouw mag 

niet verloren gaan in de Economische agenda. Ze vraagt of de keuze voor optie 3 is ingegeven door 

de gekozen basis in sectoren die ten minste 5% van de nationale productie leveren. Ze meent dat 

optie 4 de mogelijkheid voor meer maatwerk in de duurzame landbouw biedt. 

 495 
Mevrouw Pels (GroenLinks) vraagt waarom de commissie EEB leidend is, want NLM heeft ook rol. De 

definitie is erg algemeen, dus GroenLinks is benieuwd waar de provincie naartoe werkt. Mevrouw 
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Pels vraagt waarom de term "biologische landbouw" is losgelaten, zeker gezien het coalitieakkoord. 

Het is goed om aan te sluiten bij bestaande initiatieven en convenanten, maar de provincie moet ook 

leider zijn om grotere mogelijkheden te creëren voor duurzaamheid. Het voorstel voor het 500 
meetsysteem lijkt goed. Er moeten meetbare doelstellingen komen, zodat deze voor de burger en de 

sector duidelijk zijn. Verder vraagt ze of onderwerpen als het behoud van veengronden ook 

terugkomen in landbouwstukken of alleen bij natuur, en of innovatiegelden ook beschikbaar zijn 

voor biologische of duurzame landbouw. 

 505 
De heer Deen (PVV) kan instemmen met de verduurzamingsthema’s "people, planet, profit", maar de 

fractie is wel benieuwd naar de concrete invulling. 

 

De heer Bond (ged.) beaamt dat dit dossier "economie" is en onderdeel is van de Economische 

contourenagenda. 61% van het grondareaal in de provincie is landbouw en de sector levert veel 510 
banen, vandaar de keuze om de definitieve versie van de notitie te bespreken in de commissie EEB. 

 

Mevrouw Alberts (SP) vraagt of gedeputeerde het risico ziet dat profit belangrijker wordt dan 

de andere elementen. 

 515 
De heer Bond (ged.) komt hier zo op terug. 

De aanpak Groen Kapitaal staat samen met deze bouwstenennota op de agenda, omdat de provincie 

een integraal beeld voorstaat. Op p.11, 14, 15 en 16 staan de Europese en nationale convenanten 

waaraan de provincie gebonden is. De provincie voegt daar geen extra regels aan toe om een level 

playing field te behouden. De definitie die GS hanteert sluit aan op duurzame ontwikkeling en richt 520 
zich op de behoefte van het heden zonder de toekomst van toekomstige generaties in gevaar te 

brengen. De provincie heeft daarbij oog voor de effecten op mens, milieu en natuur, inclusief dieren, 

landschap en klimaat. In het coalitieakkoord is vastgelegd dat GS biologische landbouw zien als 

kraamkamer voor de reguliere sector. De provincie weet tot op de m
2
 hoeveel biologische 

landbouwgrond er is. Als de vraag groter is dan het aanbod, zal marktwerking ertoe leiden dat 525 
ondernemers zullen kiezen voor omschakeling. In de melkveehouderij gebeurt dit al. Als de sector 

over de volle breedte stappen maakt, kan de provincie het verschil tussen biologische en duurzame 

landbouw kleiner te maken. Dat is de doelstelling van GS. 

 

 De heer Papineau Salm (PvdA) vraagt hoe GS dit meten. 530 
 

De heer Bond (ged.) herhaalt dat de omvang van de biologische landbouwgrond tot op de m
2
 bekend 

is. Hij komt zo terug op de duurzame landbouw. Biologische landbouw is een belangrijk onderdeel 

van de verduurzamingsmaatregelen. 

In de Greenports zitten alle partijen en sectoren aan tafel. De Greenports hebben daarom ook input 535 
geleverd voor dit stuk. 

Diverse commissieleden vinden dat de doelen vaag omschreven zijn. Op p.32, 33 en 34 staat de 

ambitie per sector beschreven in concrete doelen zoals vermindering van het energiegebruik, 

verlaging van de emissies, ketensamenwerking en aanbodmanagement. Glastuinbouw is het meest 

concreet met inzet van onder andere duurzame warmtebronnen, vermindering en benutting van CO
2
, 540 

behoud van ruimtelijke kwaliteit en modernisering van het teeltareaal. Agriport A7 is op weg om de 

eerste emissieloze kas ter wereld te worden. 

 

 Mevrouw Alberts (SP) vraagt of opschaling in de melkveehouderij de megastallen betreft. 

 545 
De heer Bond (ged.) bevestigt dit. Schaalvergroting is echter niet per definitie niet-duurzaam. Het 

kan tot meer duurzaamheid leiden in termen van dierenwelzijn en de gezondheid van dieren. 

Daarover verschilt hij van mening met de PvdD. Hij ziet in de praktijk dat door de schaalvergroting 

investeringen gedaan kunnen worden waarmee die voordelen worden gerealiseerd. 

 550 
 Mevrouw Vermaas (PvdD) vraagt wat gedeputeerde verstaat onder onduurzame landbouw. 

 

De heer Bond (ged.) weet dat de PvdD alles wat in de sector gebeurt als onduurzaam beschouwt. 

Deze notitie beschrijft waar de provincie zich aan houdt. De PvdD schetst vaak het landelijke beeld, 

maar dat past niet op de situatie in Noord-Holland. De diversiteit in de sectoren is echt anders en 555 
niet vergelijkbaar met bijvoorbeeld Noord-Brabant. De schaalvergroting daar is overigens niet wat GS 

willen. GS houden zich aan de convenanten. Schaalvergroting is niet per definitie onduurzaam. 
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Mevrouw Alberts (SP) weet dat schaalvergroting op vele manieren kan, maar een gevolg van 

schaalvergroting is het feit dat er meer beesten zijn en dus meer mest. Die keerzijde is het 560 
spanningsveld. 

 

De heer Bond (ged.) refereert aan de Programmatische Aanpak Stikstof en het AERIUS-programma, 

landelijke regelgeving waaraan de provincie zich houdt. Als er nieuwe besluiten van de 

staatssecretaris komen, moet de provincie die ook uitvoeren. 565 
Met een opsomming van alle concrete projecten zou de nota een dik boekwerk worden. De 

samenwerking voor grondruil tussen een bollenboer, een akkerbouwer en een melkveehouder om 

het fosfaatprobleem op te lossen is een interessant voorbeeldproject. Er zijn verschillende manieren 

om een probleem op innovatieve wijze op te lossen. 

 570 
 De heer Papineau Salm (PvdA) herhaalt zijn vraag over de handel en de winkels. 

 

De heer Bond (ged.) wil dit niet opnemen in deze duurzame landbouwagenda. 

 

De heer Papineau Salm (PvdA) vindt het een voorwaarde om het draagvlak voor deze 575 
belangrijke sector te vergroten. 

 

De heer Bond (ged.) noemt de samenwerking in de MRA en de projecten in Noord-Holland Noord 

met dagverse voeding in verzorgingstehuizen. Dat zijn voorbeelden van projecten waarin de 

provincie dit aspect onder de aandacht probeert te brengen. 580 
 

De voorzitter vult aan dat de glastuinbouw op 1 en 2 april open huis houdt met Kom in de kas. 

 

De heer Bond (ged.) zegt dat de provincie het monitoringsmodel Agrimatie gebruikt. Hij legt uit dat 

GS kiezen voor optie 3, omdat die een benchmark met andere provincies bevat en heel het beleid 585 
dekt. Optie 4 is meer themagewijs, met een focus op een thema of een cluster. 

De innovatiegelden worden aangevraagd door de ondernemers. De provincie heeft ondernemers via 

de Greenports uitgedaagd om met landbouwprojecten te komen en gebruik te maken van het nieuwe 

MKB-innovatiefonds. Duurzaamheid is een van de belangrijkste voorwaarden voor die subsidies. PS 

ontvangen dit beleidsstuk nog. 590 
 

De heer Bouberg Wilson (ONH) herhaalt zijn vraag of het doel voor duurzaam landbouwkundig 

beheer in 2020 ook geldt voor de bollenteelt. 

 

Mevrouw Pels (GroenLinks) herhaalt haar vragen over de plek waar biodiversiteit en het behoud van 595 
veengronden thuishoren en de wijze waarop de doelstellingen meetbaar worden gemaakt. 

 

De heer Bond (ged.) benadrukt de sterke relatie tussen Groen Kapitaal en biodiversiteit. GS voeren 

integraal beleid. Ook het grondbeleid is onderdeel van deze twee stukken. De provincie kan haar 

doelstelling halen met herstructurering, herverkaveling of verkoop van grond. In pachtvoorwaarden 600 
kunnen ook beleidsdoelstellingen worden verwerkt. GS voeren integraal beleid en willen daarom de 

stukken in een gecombineerde commissievergadering laten terugkomen. 

De monitor die wordt gebruikt is Agrimatie. De uitkomsten van afzonderlijke projecten moeten 

SMART geformuleerd worden. De afgesloten convenanten vormen daarvoor het kader. Dit wordt 

georganiseerd vanuit de Greenports, omdat daarin alle sectoren vertegenwoordigd zijn. 605 
De heer Bond is voorzitter van het Landelijk Milieuoverleg Bloembollen. Er wordt jaarlijks 

gerapporteerd over de ontwikkelingen. Hij stuurt PS de meest recente jaarrapportage van het 

Landelijk Milieuoverleg Bloembollen toe. De heer Huiberts heeft inmiddels vijftien bollenboeren 

betrokken bij het project. Als het succesvol is, zal het als een olievlek werken. 

 610 
Mevrouw Jellema (PvdA) weet dat het nog niet zo snel gaat. Er hebben negen bedrijven 

belangstelling. 

 

De heer Bond (ged.) benadrukt dat het project eerst succesvol moet zijn, voordat het als olievlek 

werkt. De projecten met de garnalendoppen in plaats van pesticiden en met de coating van zaden, 615 
de cross-over met de zaadveredeling, zijn ook interessant. Ook in de bollensector lopen veel pilots. 

Deze sector realiseert zich dat verandering noodzakelijk is om te blijven bestaan. 

De economie trekt aan. Bij een goede vraagprijs willen bedrijven investeren in duurzaamheid. 
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Deze notitie is onderdeel van de Economische contourenagenda, want het is een belangrijk 

onderdeel van de economie in Noord-Holland. GS scherpen de tekst aan met de opmerkingen uit 620 
deze commissie. 

 

TWEEDE TERMIJN 

De heer Papineau Salm (PvdA) vraagt of het stuk nogmaals in de commissie NLM kan worden 

besproken, voordat de definitieve versie in de commissie EEB ligt. Hij vindt het framen om 625 
schaalvergroting alleen negatief weg te zetten. Duurzame bedrijven hebben soms extra grond nodig 

om duurzaam te kunnen functioneren. 

 

 Mevrouw Alberts (SP) heeft alleen vragen gesteld en wilde niets framen. 

 630 
Mevrouw Pels (GroenLinks) steunt het verzoek van de PvdA. 

 

Voor mevrouw Koning (CDA) hoeft het stuk niet aangepast te worden. 

 

Mevrouw Van Langen (VVD) vindt het een prima stuk. Het economisch belang van de sector, 635 
voorlichting over het belang van de sector en acties voor duurzaamheid kunnen nog beter naar 

voren komen in de notitie. 

 

Mevrouw Weemhoff (D66) betwijfelt of de doelstellingen van GS zo duidelijk zijn verwoord in de 

notitie, als de bollensector op p. 43 randvoorwaarden bij emissievermindering kan stellen. Het is een 640 
mooie inventarisatie, maar D66 ziet de mondelinge toelichting van de heer Bond graag opgenomen 

in een plan van aanpak. Dan kunnen PS meedenken en toetsen op het behalen van de doelstellingen 

voor duurzame landbouw. Mevrouw Weemhoff pleit voor het opnemen van een uitgebreide paragraaf 

over biologische landbouw. Gedeputeerde heeft de keuze voor optie 3 goed uitgelegd, maar D66 wil 

ook aandacht voor en monitoring van de kleinere bedrijven. D66 adviseert GS dit dossier niet weg te 645 
halen bij de commissie NLM. Het is goed om het op te nemen in de Economische contourenagenda, 

maar met een vergelijkbare knip als bij het grondbeleid. 

 

De heer Bond (ged.) herhaalt dat landbouw economie is, gezien het aantal banen in en de 

exportwaarde van de sector. Hij stelt voor dat de uitvoeringsagenda in de commissie NLM 650 
terugkomt. Daarin wordt een aparte alinea opgenomen over biologische landbouw. 

Positionering en imago is in beide Greenports één van de vier speerpunten. Het is van groot belang 

om duidelijk te maken hoe de sector werkt. 

Als de provincie optie 4 kiest, moet zij parameters ontwikkelen voor de thema's. Dat kost veel geld 

dat gedeputeerde liever aan de uitvoering uitgeeft. 655 
 

Mevrouw Weemhoff (D66) doet de suggestie om voor biologische landbouw bij de heer 

Talsma aan te kloppen. 

 

De heer Bond (ged.) vindt het prima als de heer Talsma het betaalt. 660 
 

Mevrouw Van Langen (VVD) merkt op dat het is goed als de sector hard werkt aan 

voorlichting en communicatie, want de provincie kan haar geld maar één keer uitgeven. 

 

De heer Talsma (ged.) meldt dat hij niet heeft ingestemd met de suggestie van de heer Bond. 665 
 

De voorzitter rondt de bespreking van de nota Bouwstenen duurzame landbouw af. 

 

6. Rondvraag portefeuille de heer Bond 

Mevrouw Koning (CDA) vraagt naar aanleiding van agendapunt 11b of de heer Bond weet dat 670 
sommige gegevens in het rapport Bedrijfsontwikkeling en de grenzen van het bouwblok niet actueel 

zijn en dat geluiden uit de agrarische sector niet overeenkomen met de conclusies ervan. 

 

De heer Bond (ged.) meldt dat de verkenning aanleiding is geweest voor het opnemen van het 

onderwerp in de herziening van de Provinciale Ruimtelijke Verordening bij het thema "landbouw". 675 
Het onderscheid tussen gebieden voor grootschalige en gecombineerde landbouw vervalt 

waarschijnlijk, conform het coalitieakkoord. GS bekijken dit in de volgende stap. 

 

Mevrouw Koning (CDA) vraagt of GS zich daarbij ook op andere documenten baseren. 

 680 
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De heer Bond (ged.) geeft aan dat deze verkenning wordt uitgediept in de volgende stap. 

 

De heer Van Liere (PvdD) vraagt waarom het jaarverslag van de Faunabeheereenheid (FBE) over 2014 

niet gereed is en wanneer dit wel beschikbaar is. Conform afspraak moet zo'n jaarverslag worden 

aangeboden aan PS en voor 1 juli van het volgende kalenderjaar worden vastgesteld. 685 
 

De heer Bond (ged.) heeft de FBE hierop aangesproken. Het langdurig ziekteverzuim van een 

medewerker is de oorzaak van de vertraging. Het bureau omvat maar 1,5 fte, waarvan de helft 

tijdelijk. De werkzaamheden zijn geprioriteerd en zaken als het Beheerplan Damherten en de 

vergunningontheffing ganzen hebben voorrang gekregen. Er is een grote werkvoorraad en een hoge 690 
werkdruk. De provincie heeft een vervanger betaald om de prioritaire werkzaamheden uit te voeren. 

De FBE heeft toegezegd het jaarverslag 2014 voor 1 juli gereed te hebben. 

 

De heer Struben (D66) heeft de deadline voor de rondvraag gemist. Hij zal een schriftelijke vraag 

over agendapunt 10d indienen. 695 
 

De heer Van Liere (PvdD) geeft aan dat hij zijn vragen over twee onderwerpen op de C-agenda deze 

week schriftelijk aan gedeputeerde zal voorleggen. 

 

7. Antwoordbrief mevrouw Litjens inzake zienswijze Gaasperplasplan 700 
De voorzitter licht het extra agendapunt toe en geeft het in bespreking. De partijen die door hun 

spreektijd heen zijn, krijgen allen één minuut spreektijd. De andere partijen krijgen die minuut ook. 

 

COMMISSIEBEHANDELING 

Mevrouw Alberts (SP) licht de agendering van dit onderwerp toe. Beheerders van groengebieden 705 
worden de commerciële weg opgestuurd om hun begroting sluitend te krijgen. Ze meent dat het van 

belang is dat PS spelregels formuleren waarin de aspecten "planet" en "people" worden benoemd en 

vraagt wat de zorgtaak van de provincie voor het NNN behelst. Ook wil ze weten of 

GS net als de SP vinden dat een eenduidige plek nodig is voor vragen over en uitleg van de regels 

van de provincie en de mogelijkheid om bezwaar te maken. 710 
 

De heer Talsma (ged.) leest in het artikel uit Het Financieele Dagblad dat commerciële organisaties 

in natuur willen investeren. PS bepalen of daarbij spelregels nodig zijn. Noch GS noch de ambtenaren 

zijn door commerciële bedrijven of investeerders benaderd met een verzoek tot het aanschaffen van 

een natuurgebied. De heer Talsma heeft geen behoefte aan dergelijke regels. 715 
De beheerafspraken rond NNN zijn duidelijk. Daar kan de provincie niet omheen. De 

compensatieregels zijn vrij strak en liggen vast in de Structuurvisie en in afspraken met de minister. 

De vragen van mevrouw Litjens betroffen de organisatie van een extra evenement in een 

recreatiegebied. Deze vragen zijn beantwoord. Dat is een ander geval dan een grote investeerder die 

natuur wil kopen. Dit raakt aan wat de provincie toestaat aan inverdienactiviteiten en wat de 720 
provincie verstaat onder recreatie. 

Gedeputeerde meent dat belanghebbenden de provincie weten te vinden en dat verdere 

stroomlijning van de vragen niet nodig is. 

 

Mevrouw Alberts (SP) hoort dat gedeputeerde een heel andere insteek heeft. Ze heeft geen 725 
spreektijd meer voor discussie en zal dit punt op papier zetten voor nadere uitgebreide bespreking. 

 

De heer Kramer (GroenLinks) laat zijn vragen achterwege nu de SP kiest voor een schriftelijk vervolg. 

 

De heer Struben (D66) meent dat dit onder het moderniseren van recreatiegebieden uit de MRA-730 
agenda valt. Hij wacht het vervolg af en vindt het goed om te bespreken hoe de provincie hiermee 

omgaat. 

 

De heer Van Liere (PvdD) meent dat de SP een terechte verbinding maakt tussen de twee zaken. 

Commerciële activiteiten worden gebruikt om exploitatie en onderhoud van natuur- en 735 
recreatiegebieden te dekken. Enerzijds moet de begroting kloppen en anderzijds moet de natuur zo 

goed mogelijk worden beschermd. De verleiding om dingen toe te staan die schadelijk zijn voor de 

natuur is duidelijk. Hij is benieuwd naar de notitie van de SP. Wellicht kunnen PvdD en SP samen 

optrekken om te voorkomen dat de natuur het slachtoffer wordt van commercialisering. 

 740 



Pagina  14 

 

 14 

De heer Talsma (ged.) beaamt dat hij het over andere grootheden heeft en dat de SP andere ideeën 

heeft over de invulling van recreatie en het gebruik van recreatiegebieden. Hij wacht de notitie van 

de SP af. 

 

De voorzitter rondt de bespreking van de Antwoordbrief mevrouw Litjens inzake zienswijze 745 
Gaasperplasplan af.  

 

8. Rondvraag portefeuille de heer Talsma 

Mevrouw Van Langen (VDD) leest in de beantwoording van de vragen over weidevogelleefgebied 

Broerdijk dat in het plan niet de juiste kaarten zijn gebruikt. Ze vraagt of de gemeenten in de 750 
bezwaartermijn zijn benadeeld. Gedeputeerde mag deze vraag desgewenst schriftelijk 

beantwoorden. 

 

De heer Talsma (ged.) weet dat de kaart voor Broerdijk in de conceptversie van het plan verwisseld 

was. In de definitieve versie is de correcte kaart opgenomen. De gemeente heeft bij de inzage de 755 
juiste kaart ontvangen. 

 

Mevrouw Jellema (PvdA) heeft een punt van orde. De voorzitter maakt nu een ronde, maar de 

afspraak is dat rondvragen vooraf worden aangemeld. 

De voorzitter beaamt dat rondvragen over de C-agenda via de mail vooraf aangemeld moeten 760 
worden. Gezien de coulance bij andere punten, is die vandaag ook van toepassing op de rondvraag. 

Mevrouw Jellema (PvdA) is een groot voorstander van coulance, maar pleit voor duidelijkheid. 

De voorzitter herhaalt dat rondvragen vooraf moeten worden toegestuurd.  

Mevrouw Alberts (SP) bevestigt dat dit de afspraak is vanuit het Presidium. Zij pleit er wel voor om 

ruimte te bieden voor vragen over de actualiteit. Gedeputeerde kan indien nodig altijd schriftelijk 765 
antwoorden. 

 

9. Sluiting 

De voorzitter dankt de aanwezigen voor hun inbreng en sluit de vergadering om 16.10 uur. 


